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 (اٌغبِؼخ ِذ٠ش)ؽ١ٍلاد  ِؾّذ اٌطب٘ش/ د.أ: هذير الوجلت 

 ػجذ اٌمبدس خ١ٍفخ / د.أ: هذير الٌشـر

  ٔٛاي ثٓ ػّبسح/ د.أ: رئيس التذرير
 

  :أػضبء هيئت التذرير

     (عبِؼخ ٚسلٍخ)ثٌٛشثبػ غش٠ت / د.أ
 (عبِؼخ ٚسلٍخ) اٌؼشثٟ ػط١خ / د.أ
 (عبِؼخ ٚسلٍخ) أؽّذ سِضٞ ط١بؽ / د
 (عبِؼخ ٚسلٍخ) أ١ِٕخ ِخٍفٟ / د

     (عبِؼخ ٚسلٍخ) شش٠فخ سفبع/ د.أ
 (عبِؼخ ٚسلٍخ) سش١ذ ِٕبطش٠خ/ د
 (عبِؼخ ٚسلٍخ)ػجذ اٌشصاق ِٛلاٞ ٌخؼش / د
 (عبِؼخ ٚسلٍخ) ١ِٕشح علاِٟ/ د

 

: الهيئت الؼلويت للوجلت 

اٌغضائش – ، عبِؼخ لبطذٞ ِشثبػ ٚسلٍخ ٔٛاي ثٓ ػّبسح / د.أ       

 اٌغٛداْ- ػجذ إٌّؼُ ِؾّذ اٌط١ت، أوبد١ّ٠خ اٌغٛداْ ٌٍؼٍَٛ اٌّظشف١خ ٚاٌّب١ٌخ / د.أ
 اٌغضائش- إثشا١ُ٘ ثخزٟ، عبِؼخ لبطذٞ ِشثبػ ٚسلٍخ / د.أ
 اٌغؼٛد٠خ- أؽّذ ثٍٛافٟ، عبِؼخ اٌٍّه ػجذ اٌؼض٠ض / د.أ
 الأسدْ- أؽّذ ِبلاٚٞ، عبِؼخ ا١ٌشِٛن / د.أ
 فشٔغب - ١ًٌ ، عبِؼخ ٔبعٟ سؽّب١ٔخ/ د. أ
 اٌغضائش - 1اٌٙبَ ٠ؾ١بٚٞ، عبِؼخ اٌؾبط ٌخؼش ثبرٕخ / د.أ
 ١ٌج١ب - أِؾّذ إٌّظٛسٞ، عبِؼخ ػّش اٌّخزبس / د.أ
 فشٔغب - ١ًٌ ، عبِؼخ ػجذ الله اٌضاٚػ/ د.أ
 فشٔغب - ١ٌْٛ ، عبِؼخ أؽّذ ع١ٍُ / د.أ
 اٌّغشة - اٌؾغٓ الأٚي  ، عبِؼخ إدس٠ظ ؽش٠ضٞ / د.أ
  اٌغؼٛد٠خ -اٌٍّه ف١ظً ، عبِؼخ ػجذ اٌىش٠ُ لٕذٚص / د.أ
 اٌؼشاق - ثغذاد  ، عبِؼخ طجبػ اٌّؾ١بٚٞ / د.أ
  رشو١ب -رشو١ب ، عبِؼخ ِؾّذ وٕٛػ / د.أ
  عٛس٠ب -ؽٍت ، عبِؼخ ّ٘بَ اٌمٛطٟ / د.أ       
  اٌغؼٛد٠خ -اٌٍّه ف١ظً ، عبِؼخ ِؾّذ اٌغ١ضاٚٞ / د.أ       
 اٌغضائش– ِؾّذ صسلْٛ، عبِؼخ لبطذٞ ِشثبػ ٚسلٍخ / د.أ
  اٌغؼٛد٠خ -أَ اٌمشٜ  ، عبِؼخ ِظطفٝ ِؾّٛد ػجذ اٌغلاَ / د.أ       
 ثش٠طب١ٔب- خبٌذ اٌؾغ١ٕٟ، عبِؼخ ثٛسرغّٛس / د.أ
 الأسدْ- ساد، عبِؼخ اٌششق الأٚعؾ، ػّبْ اعغايخبٌذ عّبي / د.أ
  اٌّغشة- خ١ٍفخ أؽغ١ٕخ، عبِؼخ اثٓ ؽف١ً اٌم١ٕطشح / د.أ
 اٌغضائش- ع١ّش ثلاي، عبِؼخ ٌِٛٛد ِؼّشٞ، ر١ضٞ ٚصٚ / د.أ
 اٌّغشة- ػبء ٞ اٌذاس اٌت2ع١ّشح أٚوبسفٟ، عبِؼخ ؽغبْ / د.أ
 رٛٔظ- ؽبسق عذساٚٞ، عبِؼخ إٌّغز١ش / د.أ
 ػّبس أٚو١ً، عبِؼخ اٌغٍطبْ لبثٛط ِغمؾ، ػّبْ/ د.أ
 اٌغضائش- ػّبس ػّبسٞ، عبِؼخ فشؽبد ػجبط عط١ف / د.أ
 عٛس٠ب- لبعُ إٌؼ١ّٟ، عبِؼخ دِشك / د.أ
 اٌغضائش- ِؾّذ اٌغّٛػٟ لش٠شٟ، عبِؼخ لبطذٞ ِشثبػ ٚسلٍخ / د.أ
 عؼٛد٠خ اي – اٌغٛف، عبِؼخ ٔٛس اٌذ٠ٓ ؽبِذ / د.أ
 اٌّغشة – ِٛلاٞ اعّبػ١ً، عبِؼخ فز١ؾخ سلشاٚٞ / د.أ
 اٌغضائش- ، عبِؼخ لبطذٞ ِشثبػ ٚسلٍخ ا١ٌبط ثٓ عبعٟ/ د.أ
  اٌغؼٛد٠خ -ؽ١جخ  ، عبِؼخ عّبي ٌؼّبسح / د.أ
  اٌى٠ٛذ-اٌّؼٙذ اٌؼشثٟ ٌٍزخط١ؾ ، ثٍمبعُ ٌؼجبط / د.أ
اٌغؼٛد٠خ - ٌِٛٛد ػٛد٠خ، عبِؼخ اٌؾذٚد اٌشّب١ٌخ / د.أ
 اٌغضائش– ِؾّذ ش١خٟ، عبِؼخ لبطذٞ ِشثبػ ٚسلٍخ / د.أ
 اٌغضائش - ١ٍِ2ىخ صغ١ت، عبِؼخ لغٕط١ٕخ / د.أ
 ِب١ٌض٠ب- ٔبطش ٠ٛعف، اٌغبِؼخ الإعلا١ِخ اٌؼب١ٌّخ / د.أ
  ِظش-عبِؼخ ِذ٠ٕخ اٌغبداد ، اعبِخ ع١ٍّبْ  / د.أ
  فٍغط١ٓ- اٌمذط اٌّفزٛؽخ، عبِؼخِبعذ ٍُِٙ / د.أ
اٌغضائش – ِؾّذ ٌؾغٓ ػلاٚٞ، عبِؼخ لبطذٞ ِشثبػ ٚسلٍخ / د.أ
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 التؼريف ببلوجلت
 

، ٚرظذس ػٓ 2014رؤعغذ عٕخ  ِؾىّخ غ١ش سثؾ١خ ِفزٛؽخ اٌّظذس،د١ٌٚخ ، دٚس٠خ ػ١ٍّخ الوجلت الجزائريت للتٌويت الاقتصبديت 

ثٕشش الأثؾبس اٌزطج١م١خ الأط١ٍخ اٌزٟ ٌُ ٠غجك ٔشش٘ب عبثمب، ٚاٌّؼَبٌغخ ثؤعٍٛة   رٙزُ ، ٟٚ٘(إٌبشش)عبِؼخ لبطذٞ ِشثبػ ٚسلٍخ 

ػٍّٟ ِٛصك فٟ ١ِذاْ اٌؼٍَٛ الالزظبد٠خ ٚاٌزغبس٠خ ٚػٍَٛ اٌزغ١١ش، ٚاٌّزؼٍمخ ثبلالزظبد، الالزظبد اٌم١بعٟ ٚاٌّب١ٌخ، إداسح الأػّبي 

رٙذف ؛ ٚٚاٌّؾبعجخ، اٌزىٌٕٛٛع١ب ٚالاثزىبس، اٌزغ٠ٛك، إداسح اٌّٛاسد اٌجشش٠خ، أٔظّخ اٌّؼٍِٛبد ٚاٌزغ١١ش، اٌغ١بؽخ ٚإداسح اٌفٕبدق

ٌطٍجخ اٌذساعبد اٌؼ١ٍب ٌٚغ١ّغ اٌجبؽض١ٓ أ٠ّٕب ٚعذٚا عٛاء  ٚلأعبرزحياٌّغٍخ إٌٝ ٔشش ٚرؼ١ُّ اٌؼٍَٛ فٟ إؽبس رخظظٙب، ٟٚ٘ ِٛعٙخ 

فٟ اٌى١بٔبد اٌجؾض١خ أٚ الأوبد١ّ٠خ، اٌذٚائش اٌؾى١ِٛخ أٚ اٌّؤعغبد الالزظبد٠خ ػٍٝ اٌظؼ١ذ٠ٓ اٌٛؽٕٟ ٚاٌذٌٟٚ؛ ٚرٕشش ف١ٙب الأثؾبس 

. اٌؼشث١خ، الإٔغ١ٍض٠خ ٚاٌفشٔغ١خ: ثبٌٍغبد اٌضلاس

رشعُ ع١بعخ اٌّغٍخ ِٓ لجً اٌّغٍظ اٌؼٍّٟ ٌٍغبِؼخ فٟ إؽبس اٌّخطؾ اٌٛؽٕٟ ٌٍجؾش اٌؼٍّٟ، ٠ٚزُ الإششاف اٌؼٍّٟ ِٓ ؽشف 

فٟ  ِزطٍجبد رؤ١ً٘ ٚر١ّٕخ الالزظبد٠بد إٌب١ِخِخجش اٌزغبس٠خ ٚػٍَٛ اٌزغ١١ش، ثّؼ١خ اٌؼٍَٛ  ٚالالزظبد٠خاٌّغٍظ اٌؼٍّٟ ٌى١ٍخ اٌؼٍَٛ 

 . ا١ٌٙئخ اٌؼ١ٍّخ الإعزشبس٠خ، ١٘ٚئخ رؾش٠ش اٌّغٍخ،ظً الأفزبػ الالزظبدٞ اٌؼبٌّٟ

رغٙش ِذ٠ش٠خ إٌشش ٌٍّٕشٛساد اٌؼ١ٍّخ ثبٌغبِؼخ ػٍٝ اٌّزبثؼخ ٚالإششاف الإداسٞ ٌٍّغٍخ ٚاٌزىفً ثطجؼٙب ٚرٛص٠ؼٙب، ثبٌزٕغ١ك ِغ 

 .سئ١ظ رؾش٠ش اٌّغٍخ

 : ِظٕفخ ػّٓ ػذد ِٓ لٛاػذ اٌّؼط١بد ٚاٌجٛاثبد اٌٛؽ١ٕخ ٚاٌذ١ٌٚخ اٌزب١ٌخ

 

  

   

    

    

    

    

    

    

    

http://globalimpactfactor.com/
http://oaji.net/
http://isindexing.com/
http://www.aradoportal.org.eg/
http://www.mandumah.com/
http://e-marifah.net/
http://sciences.academickeys.com/
http://iefpedia.com/arab/category/%D8%A7%D9%84%D8%A3%D9%82%D8%B3%D8%A7%D9%85-%D8%A7%D9%84%D8%B1%D8%A6%D9%8A%D8%B3%D9%8A%D8%A9/%D8%A7%D9%84%D9%85%D8%AC%D9%84%D8%A7%D8%AA-%D9%88%D8%A7%D9%84%D8%AF%D9%88%D8%B1%D9%8A%D8%A7%D8%AA-%D8%A7%D9%84%D9%85%D8%AA%D8%AE%D8%B5%D8%B5%D8%A9/%D9%85%D8%AC%D9%84%D8%A9-%D8%A7%D9%84%D8%A8%D8%A7%D8%AD%D8%AB-%D9%81%D9%8A-%D8%A7%D9%84%D8%B9%D9%84%D9%88%D
http://www.asosindex.com/
http://generalimpactfactor.com/
http://ecc.isc.gov.ir/
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:  اٌذ١ٌٚخفٟ اٌؼذ٠ذ ِٓ اٌمٛاػذ (Impact Factor) ٌذ٠ٙب ِؼبًِ رؤص١ش اٌّغٍخ

 2015   لسٌت  0.456     :معامل التأثير :{GIF}فٙشط اٌزؤص١ش اٌشبًِ  .1

 

 2015   لسٌت 3.569     :معامل التأثير :{Cosmos.IF}فٙشط رؤص١ش   .2

 

  :(Arab Impact Factor) ِؼبًِ اٌزؤص١ش اٌؼشثٟ  .3
 2018   لسٌت   0.8      :معامل التأثير

 2019   لسٌت   1.3      :معامل التأثير

 

 

 : (Arcif ) اسع١ف ػبًَِ .4

 

 

 2019   لسٌت   0.6      :معامل التأثير
 

 

ؼشَفخ أ٠ؼب ٌذٜ اٌؼذ٠ذ ِٓ ِؾشوبد اٌجؾش اٌش١ٙشح ِضً ُِ  : اٌّغٍخ 

   

   

   

   

  
 

 
 

. اٌّغٍخ ِؼزّذح ٌذٜ اٌؼذ٠ذ ِٓ اٌّؤعغبد اٌغبِؼ١خ ٚالأوبد١ّ٠خ اٌٛؽ١ٕخ ٚاٌذ١ٌٚخ

http://www.yumpu.com/
http://www.journalindex.net/
http://www.journalqer.com/
http://www.scipio.ro/
http://www.gobookee.net/
http://pakacademicsearch.com/
http://www.researchbib.com/
http://drji.org/
http://isurs.org/
http://sindexs.org/
http://free.yudu.com/
http://www.exalead.com/
http://wilbert.kobv.de/
http://www.pdoaj.com/
http://www.sherpa.ac.uk/
http://www.getcited.org/
http://www.library.georgetown.edu/
http://www.jourinfo.com/
http://globalimpactfactor.com/
http://e-marifah.net/
http://www.refseek.com/
http://www.worldcat.org/
http://www.bing.com/
http://fr.yhs4.search.yahoo.com/yhs/s
http://www.entireweb.com/
http://www.iseek.com/iseek/sea
http://www.activesearchresults.com/
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٠ؾك ٌىً طبؽت ِمبي ِٕشٛس، اٌؾظٛي ػٍٝ ٔغخخ ِٓ اٌّغٍخ اٌٛسل١خ ِغبٔب، ثبلإػبفخ إٌٝ شٙبدح إٌشش، ػٍّب أْ إداسح اٌّغٍخ لا 

.  رزؾًّ ِظبس٠ف اٌزٛص٠غ
 

 https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue/100 : ِٕظخ اٌّغلاد اٌؼ١ٍّخ اٌغضائش٠خِمبلاد ِٓ ٠ّىٓ رؾ١ًّ اي
 

 https://revues.univ-ouargla.dz/index.php/acceill/algerian-review-of-economic-development : إٌبشش عبِؼخ ٚسلـٍخ ِٛلغأٚ رؾ١ٍّٙب ِٓ 

 

رٛصع اٌذٚس٠خ ثشىً ِغبٟٔ، ٌٍّؤعغبد اٌغبِؼ١خ ٚاٌّىزجخ اٌٛؽ١ٕخ ِٚشوض اٌجؾش فٟ الإػلاَ اٌؼٍّٟ ٚاٌزمٕٟ ٚغ١شٖ ِٓ اٌّؤعغبد 

٠ٚغّؼ ٌغ١ش٘ب ِٓ اٌى١بٔبد اٌّزٛاعذح داخً أٚ خبسط اٌٛؽٓ ثزؾ١ًّ إٌغخ . الأوبد١ّ٠خ ِٚشاوض اٌجؾش اٌّزٛاعذح ػٍٝ اٌزشاة اٌٛؽٕٟ

 .اٌشل١ّخ ِٓ ِٛلغ اٌّغٍخ
 

 .٠ّىٓ ٌٍّغٍخ أْ رظذس أػذادا خبطخ، ؽغت ؽج١ؼخ اٌظشف، ٚاٌّزطٍجبد اٌجؾض١خ، ٚرٌه فٟ ؽذٚد إِىب١ٔبد اٌزؾى١ُ
 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue/100
https://revues.univ-ouargla.dz/index.php/acceill/algerian-review-of-economic-development
https://revues.univ-ouargla.dz/index.php/acceill/algerian-review-of-economic-development
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لوؤلفيي دليل ا
 

: تقذين الوقبلاث - 1
دليل "ٚػٍٝ " تؼليوبث للوؤلف"ٔذػٛ اٌّؤٌف١ٓ اٌشاغج١ٓ فٟ ٔشش ِمبلارُٙ الأط١ٍخ راد اٌطبثغ اٌزطج١مٟ، أْ ٠طٍؼٛا ػٍٝ 

ػٍٝ ِٕظخ اٌّغلاد اٌؼ١ٍّخ  "  الوجلت الجزائريت للتٌويت الاقتصبديت"اٌّٛعٛد٠ٓ فٟ اٌّغبؽخ اٌّخظظخ ٌّغٍخ " الوؤلف

 :، ػجش اٌشاثؾ اٌزبٌٟ(ASJP)اٌغضائش٠خ 
https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue/100 

 ػٍٝ ٠غبس الاخز١بساداٌّٛعٛد ثمبئّخ " إرسبل هقبل" ػٍٝ اٌّؤٌف١ٓ إٌمش ػٍٝ اٌجٕذ ،ٌٚزمذ٠ُ اٌّمبلاد اٌّمزشؽخ ٌٍٕشش
. ASJPاٌظفؾخ ثبٌّغبؽخ اٌّخظظخ ٌٍّغٍخ ثبٌّٕظخ 

، فؼ١ٍٗ  " الوجلت الجزائريت للتٌويت الاقتصبديت"ٌـٌٍٛٛط إٌٝ ِغبؽخ  (اعُ ِغزخذَ ٚوٍّخ ِشٚس)إرا وبْ ٌذٜ اٌّؤٌف ؽغبة 
. "تسجيل"فئْ ٌُ ٠ىٓ ٌذ٠ٗ ؽغبة فؼ١ٍٗ رغغ١ً ٔفغٗ ثبٌٕمش ػٍٝ اٌخ١بس ". دخىل"إٌمش ػٍٝ اٌخ١بس 

. اٌزغغ١ً ٚاٌذخٛي ػشٚس٠بْ وٟ ٠زّىٓ اٌّؤٌف ِٓ رمذ٠ُ ِمبٌٗ ػجش إٌّظخ، ِٚزبثؼزٗ: هلادظت

: إػذاد وتجهيز الوقبل - 2
، فئْ اٌّؤٌف١ٓ ِذػْٛٚ ٌزؾ١ًّ لبٌت  " الوجلت الجزائريت للتٌويت الاقتصبديت"ِٓ أعً رغش٠غ ػ١ٍّخ ٔشش اٌّمبلاد فٟ 

٠ؾًّ ِٓ ؽغبة اٌّغٍخ ثبٌّٕظخ ِٓ لغُ  (ARED_Template_Arabic.doc)ّٔٛرعٟ ٠غزغ١ت ٌششٚؽ إٌشش 
". تؼليوبث للوؤلف"

: الوببدئ التىجيهيت للوؤلف - 3
اٌّؤٌفْٛ ِذػْٛٚ ٌمشاءح ٘زٖ اٌزٛط١بد ٚرطج١مٙب ثؼٕب٠خ، - 
. ٠ؾك ٌشئ١ظ اٌزؾش٠ش إػبدح اٌّمبي اٌزٞ ٌُ ٠ؾزشَ ٘زٖ اٌمٛاػذ- 

: إجراءاث تقيين الوقبل - 4
ػٍٝ ِغزٜٛ الأِبٔخ اٌذاخ١ٍخ ٌٍّغٍخ،  (أعّبء اٌّؤٌف١ٓ/ثؼذ ؽزف إعُ)فٟ اٌخطٛح الأٌٚٝ، ٠زُ فؾض اٌّمبي ثشىً ِغٙٛي 

اٌزٟ رغزّغ ثبٔزظبَ ٌٍجش فٟ إٌزضاَ اٌّؤٌف١ٓ ثمٛاػذ إٌشش ِٚذٜ ِلائّخ ِمبلارُٙ ١ٌّذاْ رخظض اٌّغٍخ، لجً إسعبٌٙب إٌٝ 
فئرا ٌُ ٠ؾظً اٌّمبي ػٍٝ لجٛي إعبثٟ ِٓ اٌّؾشس٠ٓ، فغ١زُ . اٌّؼزّذ٠ٓ ٌذٜ اٌّغٍخ (أػؼبء ا١ٌٙئخ اٌؼ١ٍّخ)اٌّؾشس٠ٓ 

٠ّٚىٓ ٌٍّؤٌف إػبدح إسعبٌٗ ثؼذ الأخز ثؼ١ٓ الاػزجبس اٌزٛط١بد . إػبدرٗ إٌٝ ِؤٌفٗ ِغ رؼ١ٍمبد ٚالزشاؽبد اٌّؾشس٠ٓ
 .اٌّمذِخ

 

فٟ اٌخطٛح اٌضب١ٔخ، ٚفٟ ؽبٌخ إٌزضاَ طبؽت اٌّمبي ثزٛع١ٙبد لٛاػذ إٌشش ِٚلائّزٗ ٌٍزخظض، فئْ اٌّمبي عٛف ٠ىْٛ 
ّٔؾ اٌىزبثخ اٌظؾ١ؼ، علاِخ ؽشػ اٌّشىٍخ، ٚعٛد فشػ١خ ٌٍجؾش، ِٕٙغ١خ طش٠ؾخ ٌّؼبٌغخ )ِؤ٘لا ٌؼ١ٍّخ اٌزم١١ُ 

، ٚع١زُ إسعبي اٌّمبي اٌّغٙٛي ا٠ٌٛٙخ إٌٝ اٌزم١١ُ اٌّضدٚط ِٓ لجً اٌّؾشس٠ٓ، (اٌّشىٍخ، ِٚب إٌٝ رٌه ِٓ ِزطٍجبد اٌزم١١ُ
ٚثذٚس وً ٚاؽذ ِّٕٙب ع١زُ إسعبي اٌّمبي إٌٝ ِشاعؼ١ٓ اص١ٕٓ ِٕط٠ٛٓ رؾذ شجىزٗ، ٚفمبً ٌشجىخ رم١١ُ ِٛؽذح ٠غت ػ١ٍُٙ 

ٚرغٙش أِبٔخ اٌّغٍخ ػٍٝ . ٠ّٚىٓ أ٠ؼب ٌٍّؾشس اٌّشبسن أْ ٠م١ُ اٌّمبي ثٕفغٗ إْ سغت فٟ رٌه. رؼجئزٙب ثشىً إٌضاِٟ
. اٌشثؾ ٚاٌزٕغ١ك ِب ث١ٓ اٌّؤٌف١ٓ ِٚب ث١ٓ اٌّؾشس٠ٓ اٌّشرجط١ٓ ثٙب

 

ػٕذِب ٠ؾظً اٌّمبي ػٍٝ رم١١ُ إ٠غبثٟ ٚآخش عٍجٟ، ع١ؼشع اٌّمبي ِشح أخشٜ ػٍٝ ِم١ُ صبٌش ِٓ داخً اٌٛؽٓ أٚ ِٓ 
ِٚٓ رُ ٠زؾذد ِآٌٗ ؽغت ٔز١غخ اٌزؾى١ُ، اٌزٟ رؼزجش ٔٙبئ١خ، ٚفٟ ؽبٌخ اٌمجٛي ثؼذ اٌزؼذ٠ً فئْ طبؽت اٌّمبي ػ١ٍٗ خبسعٗ؛ 

. أْ ٠غشٞ اٌزظؾ١ؾبد اٌّطٍٛثخ ِٕٗ خلاي ِذح ص١ِٕخ لا رزؼذٜ شٙشا ٚاؽذا

ِغبؽخ اٌزٞ ٠ّىٓ رؾ١ٍّٗ ِٓ " ؽك ٔمً ؽمٛق اٌزؤ١ٌف ٚإٌشش"رشفك اٌّبدح اٌّمذِخ ٌٍٕشش ثئلشاس فٟ ؽبٌخ لجٛي اٌّمبي، 
. "رؼ١ٍّبد ٌٍّؤٌف"اٌّغٍخ ثبٌّٕظخ، ٚ٘زا الإلشاس ِذسط فٟ ٍِف ِؼغٛؽ ِٛعٛد رؾذ اٌجٕذ 

 

: فترة تقيين الوقبل - 5
ب، ٌٚىٓ ٠ّىٓ أْ ٠غزغشق اٌزم١١ُ فزشح أؽٛي رزشاٚػ ث١ٓ شٙش٠ٓ إٌٝ صلاصخ أشٙش فٟ ٠45زُ رم١١ُ اٌّمبي فٟ ِذح  ًِ ٛ٠ 

. ساعؼ١ٓاٌّزٛعؾ، ؽغت اٌٛلذ اٌّزبػ ٌذٜ اٌُ

  

https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue/100
https://www.asjp.cerist.dz/en/login
https://www.asjp.cerist.dz/en/login
https://www.asjp.cerist.dz/signup
https://www.asjp.cerist.dz/signup
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أخلاقيبث الٌشر 
 

 

ائٙب ِٓ  الوجلت الجزائريت للتٌويت الاقتصبديترٕشش  اٌّمبلاد اٌؼ١ٍّخ الأط١ٍخ ٚاٌّؾىّخ، ثٙذف رٛف١ش عٛدح ػب١ٌخ ٌمشَُّ

. خلاي الاٌزضاَ ثّجبدا ِذٚٔخ أخلال١بد إٌشش ِٕٚغ اٌّّبسعبد اٌخبؽئخ

ٟٚ٘  (COPE : Committee on Publication Ethics)رظٕف اٌّذٚٔخ الأخلال١خ ػّٓ ٌغٕخ أخلال١بد إٌشش 

الأعبط اٌّششذ ٌٍّؤٌف١ٓ ٚاٌجبؽض١ٓ ٚالأؽشاف الأخشٜ اٌّؤصشح فٟ ٔشش اٌّمبلاد ثبٌّغٍخ ِٓ ِؾى١ّٓ، ِغزشبس٠ٓ، 

ِٕمؾ١ٓ ٚٔبشش٠ٓ، ثؾ١ش رغؼٝ اٌّغٍخ ٌٛػغ ِؼب١٠ش ِٛؽّذح ٌٍغٍٛن ؛ ٚرغٙش اٌّغٍخ ػٍٝ أْ ٠مجً اٌغ١ّغ ثمٛا١ٔٓ اٌّذٚٔخ 

الأخلال١خ إرفبلب، ٚثزٌه فٟٙ ٍِزضِخ رّبِب ثبٌؾشص ػٍٝ رطج١مٙب فٟ ظً اٌمجٛي ثبٌّغؤ١ٌٚخ ٚاٌٛفبء ثبٌٛاعجبد 

 :ٚاٌّغؤ١ٌٚبد اٌّغٕذح ٌىً ؽشف 

 :وصؤٔلٗٛ الٍاظر- 1

 ٠غت ِشاػبح ؽمٛق اٌطجغ ٚؽمٛق الالزجبط ِٓ الأػّبي اٌؼ١ٍّخ اٌغبثمخ، ثغشع ؽفع ؽمٛق ا٢خش٠ٓ ػٕذ : قرار الٌشر

ٔشش اٌّمبلاد ثبٌّغٍخ، ٚ ٠ؼزجش سئ١ظ اٌزؾش٠ش ِغؤٚلا ػٓ لشاس إٌشش ٚاٌطجغ ٠ٚغزٕذ فٟ رٌه إٌٝ ع١بعخ اٌّغٍخ 

ٚاٌزم١ذ ثبٌّزطٍجبد اٌمب١ٔٛٔخ ٌٍٕشش، خبطخ ف١ّب ٠زؼٍك ثبٌزش١ٙش أٚ اٌمزف أٚ أزٙبن ؽمٛق إٌشش ٚاٌطجغ أٚ اٌمشطٕخ، 

 .وّب ٠ّىٓ ٌشئ١ظ اٌزؾش٠ش اعزشبسح أػؼبء  ١٘ئخ اٌزؾش٠ش أٚ اٌّشاعؼ١ٓ فٟ ارخبر اٌمشاس

 ٠ؼّٓ سئ١ظ اٌزؾش٠ش ثؤْ ٠زُ رم١١ُ ِؾزٜٛ وً ِمبي ِمذَ ٌٍٕشش، ثغغ إٌظش ػٓ اٌغٕظ، الأطً، الاػزمبد :الٌزاهت 

 .اٌذ٠ٕٟ، اٌّٛاؽٕخ أٚ الأزّبء اٌغ١بعٟ ٌٍّؤٌف

 الأشخبص ٞ: السريت ًِّ عت أْ رىْٛ اٌّؼٍِٛبد اٌخبطخ ثّؤٌفٟ اٌّمبلاد عش٠خ ٌٍغب٠خ ٚأْ ٠ؾُبفع ػ١ٍٙب ِٓ لجً و

اٌز٠ٓ ٠ّىُٕٙ الاؽلاع ػ١ٍٙب، ِضً سئ١ظ اٌزؾش٠ش، أػؼبء ١٘ئخ اٌزؾش٠ش، أٚ أٞ ػؼٛ ٌٗ ػلالخ ثبٌزؾش٠ش ٚإٌشش 

 .ٚثبلٟ الأؽشاف الأخشٜ اٌّؤرّٕخ ؽغت ِب رزطٍت ػ١ٍّخ اٌزؾى١ُ

 لا ٠ّىٓ اعزخذاَ أٚ الاعزفبدح ِٓ ٔزبئظ أثؾبس ا٢خش٠ٓ اٌّزؼٍمخ ثبٌّمبلاد غ١ش اٌمبثٍخ ٌٍٕشش ثذْٚ : الوىافقت الصريذت

. رظش٠ؼ أٚ إرْ خطٟ ِٓ ِؤٌفٙب

: وصؤٔلٗٛ المحهي- 2

 ُّؾىُِّ :الوسبهوت في قرار الٌشر م١ُِّ) ٠غبػذ اٌ ُّ سئ١ظ اٌزؾش٠ش ١٘ٚئخ اٌزؾش٠ش فٟ ارخبر لشاس إٌشش ٚوزٌه ِغبػذح  (اٌ

. اٌّؤٌف فٟ رؾغ١ٓ اٌّمبي ٚرظ٠ٛجٗ

 ُّؾىُِّ اٌّجبدسح ٚاٌغشػخ فٟ اٌم١بَ ثزم١١ُ اٌّمبي اٌّٛعٗ إ١ٌٗ فٟ ا٢عبي اٌّؾذدح، :سرػت الخذهت والتقيذ ببلآجبل  ػٍٝ اٌ

 خبسط ٔطبق ػًّ  اٌّمبيِٛػٛعٚإرا رؼزس رٌه ثؼذ اٌم١بَ ثبٌذساعخ الأ١ٌٚخ ٌٍّمبي، ػ١ٍٗ إثلاؽ سئ١ظ اٌزؾش٠ش ثؤْ 

 .الإِىب١ٔبد اٌىبف١خ ٌٍزؾى١ُ، رؤخ١ش اٌزؾى١ُ ثغجت ػ١ك اٌٛلذ أٚ ػذَ ٚعٛد اٌّؾىُِّ

 ُّؾىُِّ ٌٍّؾبفظخ ػٍٝ عش٠زٙب ٚلا ٠ّىٓ : السريت ُّؾىُِّ، ٚأْ ٠غؼٝ اٌ ٠غت أْ رىْٛ وً ِؼٍِٛبد اٌّمبي عش٠خ ثبٌٕغجخ ٌٍ

. الإفظبػ ػ١ٍٙب أٚ ِٕبلشخ ِؾزٛا٘ب ِغ أٞ ؽشف ثبعزضٕبء اٌّشخض ٌُٙ ِٓ ؽشف سئ١ظ اٌزؾش٠ش

 ُّؾىُِّ إصجبد ِشاعؼزٗ ٚرم١١ُ الأثؾبس اٌّٛعٙخ إ١ٌٗ ثبٌؾغظ ٚالأدٌخ اٌّٛػٛػ١خ، ٚأْ ٠زغٕت :الوىضىػيت  ػٍٝ اٌ

.  اٌزؾى١ُ ػٍٝ أعبط ث١بْ ٚعٙخ ٔظشٖ اٌشخظ١خ، اٌزٚق اٌشخظٟ، اٌؼٕظشٞ، اٌّز٘جٟ ٚغ١شٖ

 ُّؾىُِّ ِؾبٌٚخ رؾذ٠ذ اٌّظبدس ٚاٌّشاعغ اٌّزؼٍمخ ثبٌّٛػٛع :تذذيذ الوصبدر ٚ اٌزٟ ٌُ ٠ّٙشٙب  (اٌّمبي) ػٍٝ اٌ

اٌّؤٌف، ٚ أٞ ٔض أٚ فمشح ِؤخٛرح ِٓ أػّبي أخشٜ ِٕشٛسٖ عبثمب ٠غت ر١ّٙشٙب ثشىً طؾ١ؼ، ٚػٍٝ اٌّؾىُِّ إثلاؽ 

 .سئ١ظ اٌزؾش٠ش ٚإٔزاسٖ ثؤٞ أػّبي ِزّبصٍخ أٚ ِزشبثٙخ أٚ ِزذاخٍخ ِغ اٌؼًّ ل١ذ اٌزؾى١ُ

 ُّؾىُِّ ػذَ رؾى١ُ اٌّمبلاد لأ٘ذاف شخظ١خ، أٞ لا ٠غت ػ١ٍٗ لجٛي رؾى١ُ اٌّمبلاد اٌزٟ ػٓ : تؼبرض الوصبلخ ػٍٝ اٌ

 . ؽش٠مٙب ٠ّىٓ أْ رىْٛ ٕ٘بن ِظبٌؼ ٌلأشخبص أٚ اٌّؤعغبد أٚ ٠لُاؽع ف١ٙب ػلالبد شخظ١خ
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: وصؤٔلٗٛ المؤلف - 3

 ػٍٝ اٌّؤٌف رمذ٠ُ ثؾش أط١ً ٚػشػٗ ثذلخ ِٚٛػٛػ١خ، ثشىً ػٍّٟ ِزٕبعك ٠طبثك ِٛاطفبد : هؼبيير الإػذاد

اٌّمبلاد اٌّؾىّخ عٛاء ِٓ ؽ١ش اٌٍغخ، أٚ اٌشىً أٚ اٌّؼّْٛ، ٚ رٌه ٚفك ِؼب١٠ش ٚ ع١بعخ إٌشش فٟ اٌّغٍخ، ٚرج١بْ 

اٌّؼط١بد ثشىً طؾ١ؼ، ٚ رٌه ػٓ ؽش٠ك الإؽبٌخ اٌىبٍِخ، ِٚشاػبح ؽمٛق ا٢خش٠ٓ فٟ اٌّمبي ؛ ٚرغٕت إظٙبس 

اٌّٛاػ١غ اٌؾغبعخ ٚغ١ش الأخلال١خ، اٌزٚل١خ، اٌشخظ١خ، اٌؼشل١خ،اٌّز٘ج١خ، اٌّؼٍِٛبد اٌّض٠فخ ٚغ١ش اٌظؾ١ؾخ 

 .ٚرشعّخ أػّبي ا٢خش٠ٓ ثذْٚ رکش ِظذس الالزجبط فٟ اٌّمبي

 ػٍٝ اٌّؤٌف إصجبد أطبٌخ ػٍّٗ ٚأٞ الزجبط أٚ اعزؼّبي فمشاد أٚ وٍّبد ا٢خش٠ٓ ٠غت ر١ّٙشٗ : الأصبلت و القرصٌت

رؾزفع ثؾك اعزخذاَ ثشاِظ اوزشبف اٌمشطٕخ ٌلأػّبي  الوجلت الجزائريت للتٌويت الاقتصبديتثطش٠مخ ِٕبعجخ ٚطؾ١ؾخ ؛ ٚ

. اٌّمذِخ ٌٍٕشش

 لأوضش ِٓ ِغٍخ أٚ ِؤرّش، ٚفؼً رٌه ٠ؼزجش عٍٛن غ١ش  (اٌّمبي)لا ٠ّىٓ ٌٍّؤٌف رمذ٠ُ اٌؼًّ ٔفغٗ : إػبدة الٌشر

. أخلالٟ ٚغ١ش ِمجٛي

 ػٍٝ اٌّؤٌف الاؽزفبظ ثبٌج١بٔبد اٌخبطخ اٌزٟ اعزخذِٙب فٟ ِمبٌٗ، ٚ رمذ٠ّٙب ػٕذ : الىصىل للوؼطيبث والادتفبظ بهب

م١ُِّ ُّ . اٌطٍت ِٓ لجً ١٘ئخ اٌزؾش٠ش أٚ اٌ

 ػٍٝ اٌّؤٌف الإفظبػ ػٓ أٞ رؼبسة ٌٍّظبٌؼ، ِبٌٟ أٚ غ١شٖ ٚاٌزٞ لذ ٠ؤصش ػٍٝ ٔزبئظ اٌجؾش ٚ : الإفصبح

 .رفغ١ش٘ب، ٠ٚغت الإفظبػ ػٓ ِظذس وً دػُ ِبٌٟ ٌّششٚع ِمبٌٗ

 ِؤٌفٟ اٌّمبي فٟ أٌٚئه اٌّغب١ّ٘ٓ فمؾ ثشىً وج١ش ٚٚاػؼ عٛاء ِٓ ؽ١ش  (ػذد)٠ٕجغٟ ؽظش : هؤلفي الوقبل

اٌزظ١ُّ، اٌزٕف١ز ٚاٌزفغ١ش، ِغ ػشٚسح رؾذ٠ذ اٌّؤٌف اٌّغؤٚي ػٓ اٌّمبي ٚ٘ٛ اٌزٞ ٠ؤدٞ دٚساً کج١شاً فٟ إػذاد 

اٌّمبي ٚاٌزخط١ؾ ٌٗ، أِب ثم١خ اٌّؤٌف١ٓ ٠زُکشْٚ أ٠ؼبً فٟ اٌّمبي ػٍٝ أُّٔٙ ِغبّْ٘ٛ ف١ٗ فؼلا، ٠ٚغت أْ ٠زؤوذ اٌّؤٌف 

الأطٍٟ ٌٍّمبي ِٓ ٚعٛد الأعّبء ٚاٌّؼٍِٛبد اٌخبطخ ثغ١ّغ اٌّؤٌف١ٓ، ٚػذَ إدساط أعّبء أخشٜ ٌغ١ش اٌّؤٌف١ٓ 

ٌٍّمبي ؛ کّب ٠غت أْ ٠طٍّغِ اٌّؤٌفْٛ ثؤعّؼُٙ ػٓ اٌّمبٌخ ع١ذا، ٚأْ ٠زفمٛا طشاؽخ ػٍٝ ِب ٚسد فٟ ِؾزٛا٘ب ٚٔشش٘ب 

. ثزٌه اٌشىً اٌّطٍٛة فٟ لٛاػذ إٌشش

 اٌىزت، : الإدبلاث والوراجغ ًِّ ٠ٍزضَ طبؽت اٌّمبي ثزوش الإؽبلاد ثشىً ِٕبعت، ٠ٚغت أْ رشًّ الإؽبٌخ رکش ک

إٌّشٛساد، اٌّٛالغ الإٌىزش١ٔٚخ ٚ عبئش أثؾبس الأشخبص فٟ لبئّخ الإؽبلاد ٚاٌّشاعغ، اٌّمزجظ ِٕٙب أٚ اٌّشبس إ١ٌٙب 

. فٟ ٔض اٌّمبي

 صِٓ، : الإبلاؽ ػي الأخطبء ّٞ ػٍٝ اٌّؤٌف إرا رٕجّٗ ٚإوزشف ٚعٛد خطؤ عٛ٘ش٠ؤ ٚ ػذَ اٌذلخ فٟ عضئ١بد ِمبٌٗ فٟ أ

 .أْ ٠شؼش فٛسا سئ١ظ رؾش٠ش اٌّغٍخ أٚ إٌبشش، ٠ٚزؼبْٚ ٌزظؾ١ؼ اٌخطؤ

: حكٕم المؤلف - 4

ع١ّغ اٌّٛاد اٌٛاسدح فٟ ٘زا اٌّٛلغ ِؾ١ّخ ثّٛعت ؽمٛق اٌطجغ ٚإٌشش ٚلا ٠غٛص إػبدح إٔزبعٙب، ؽ١ش ٠ّزٍه إٌبشش 

. الوجلت الجزائريت للتٌويت الاقتصبديتؽمٛق إٌشش ػٍٝ ع١ّغ اٌّٛاد إٌّشٛسح فٟ ِٛلغ 

: رٕطجك الإسشبداد اٌزب١ٌخ ػٍٝ ع١ّغ اٌّغزخذ١ِٓ ٌّٛلغ اٌّغٍخ 

 .لا ٠غٛص ٌلأفشاد ِشبسوخ اعُ اٌّغزخذَ أٚ وٍّخ اٌّشٚس اٌخبطخ ثُٙ دْٚ إرْ إٌبشش .1

 .٠غٛص ٌلأفشاد ػشع ِؾزٜٛ اٌّغٍخ أٚ رٕض٠ٍٗ أٚ ؽجبػزٗ أٚ ؽفظٗ لأغشاع اٌجؾش ٚاٌزذس٠ظ .2

أٚ ٔغخ ِٓ ٘زٖ اٌّغٍخ و١ٍبً أٚ عضئ١بً، ٠غت أْ ٠زؼّٓ الالزجبط اٌجج١ٍٛغشافٟ اٌّؼزبد، ثّب فٟ /أٞ اعزخذاَ ٚ .3

 .رٌه إؽبٌخ اٌّؤٌف ٚاٌزبس٠خ ٚػٕٛاْ اٌّمبٌخ ٚاعُ اٌّغٍخ ٚػٕٛاْ ِٛلؼٙب ػٍٝ ا٠ٌٛت

 لذ ٠زُ إعشاء رغ١١شاد فٟ ِٕشٛساد اٌّغٍخ فٟ أٞ ٚلذ، ؽغت ِب رمزؼ١ٗ اٌؼشٚسح :تٌىيه الضوبى. 

 ٠زُ اعزخذاَ الأعّبء ٚػٕب٠ٚٓ اٌجش٠ذ الإٌىزشٟٚٔ اٌزٟ رُ إدخبٌٙب فٟ ِٛلغ اٌّغٍخ ثشىً ؽظشٞ  :بيبى الخصىصيت

 .ٌلأغشاع اٌّزوٛسح ٌٙزٖ اٌّغٍخ ٌٚٓ ٠زُ رٛف١ش٘ب لأٞ غشع آخش أٚ لأٞ ؽشف آخش

 اٌّغٍخ غ١ش رغبس٠خ ٚلا رفشع سعِٛب ػٍٝ اٌزؾى١ُ، لجٛي إٌشش ٚاٌطجغ :الرسىم والوصبريف . 

. الوجلت الجزائريت للتٌويت الاقتصبديت  ٔمً ؽمٛق إٌشش رٍمبئ١ب إ٠ٌٝزُػٕذِب ٠زُ لجٛي ِمبي، 
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________________________________________ PPIISSSSNN::EEIISSSSNN______

 

12 

 

 

 

 

 
 المجمٛ اتدسائرٖٛ لمتٍىٗٛ الاقتصادٖٛ

 2019 لصٍٛ 02العدد   -  06المجمد 

 

 

 -الكصي العرب٘  -     تٕٖات وح

 
 

- تأثير خصائص تزمض الإدارٚ عمٜ إدارٚ الأرباح  دراشٛ اختبارٖٛ عمٜ عٍٗٛ وَ ظرنات المصاِىٛ العائمٗٛ باتدسائر خلاه الفترٚ  

2016-2010 
 …....………………………………...………...………………………………………………………………………تبر زغٕد 

01 -16 

 وكاربٛ نمٕذج العتبٛ وَ اتدسائر: وعدلات التضدي المحفسٚ لمٍىٕ الاقتصادٙ 
 ……………………...………...………………………………………………… … ٔلٗد صاحب&  أحمد شلاو٘ &إبراِٗي خٕٖمد 

17 - 28 
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AAbboouutt  UUss  

Algerian review of economic development, founded in 2014, is peer-reviewed 

academic review published semi-annually by the faculty of economic and commercial 

sciences and management in coordination with the laboratory of the rehabilitation and 

development requirements of the developing economies under the global economic 

openness.  

The editorial line of the review is based on the study of the institutional reforms 

importance and proposes policies to strengthen the institutions and governance principles 

and mechanisms, and developing the regulatory frameworks that support the investment 

opportunities, and rehabilitation of the developing economies for the challenges and 

implications of globalization. 

The review is concerned with the publication of theoretical and applied researches and 

studies in the fields of economic, commercial sciences and management and publishing the 

critical studies of various modern Arabic and foreign publications. The review welcomes 

the researchers contributions in three languages: Arabic, English and French.   

  

AAllggeerriiaann  rreevviieeww  ooff  eeccoonnoommiicc  ddeevveellooppmmeenntt  is ranked among different data bases and 

the following sites:  

 

 

  

   

    

    

    

    

    

    

http://globalimpactfactor.com/
http://oaji.net/
http://isindexing.com/
http://www.aradoportal.org.eg/
http://www.mandumah.com/
http://e-marifah.net/
http://sciences.academickeys.com/
http://iefpedia.com/arab/category/%D8%A7%D9%84%D8%A3%D9%82%D8%B3%D8%A7%D9%85-%D8%A7%D9%84%D8%B1%D8%A6%D9%8A%D8%B3%D9%8A%D8%A9/%D8%A7%D9%84%D9%85%D8%AC%D9%84%D8%A7%D8%AA-%D9%88%D8%A7%D9%84%D8%AF%D9%88%D8%B1%D9%8A%D8%A7%D8%AA-%D8%A7%D9%84%D9%85%D8%AA%D8%AE%D8%B5%D8%B5%D8%A9/%D9%85%D8%AC%D9%84%D8%A9-%D8%A7%D9%84%D8%A8%D8%A7%D8%AD%D8%AB-%D9%81%D9%8A-%D8%A7%D9%84%D8%B9%D9%84%D9%88%D


___________________________  AAllggeerriiaann  rreevviieeww  ooff  eeccoonnoommiicc  ddeevveellooppmmeenntt  PPIISSSSNN:: EEIISSSSNN __06 (02)/2019 

 

5 

    

    

    

    

    

    

    

 
   

    
 

 

AAllggeerriiaann  rreevviieeww  ooff  eeccoonnoommiicc  ddeevveellooppmmeenntt  has an Impact Factor among different data 

bases and the following sites: 

1. The Global Impact Factor (GIF): 0.456    Impact Factor for the year 2015 

 

2. Cosmos.IF:  3.569    Impact Factor for the year 2015 
 

3.  Arab Impact Factor:  0. 8      Impact Factor for the year 2018 
1. 3      Impact Factor for the year 2019 

 

4. Arcif Impact Factor:  0. 6      Impact Factor for the year 2019 
 

 

Further, AAllggeerriiaann  rreevviieeww  ooff  eeccoonnoommiicc  ddeevveellooppmmeenntt  is known in the most celebrated 

web sites such as: yahoo, Bing, Google etc..: 

   

   

   

   

  
 

 

 

  

http://www.asosindex.com/
http://generalimpactfactor.com/
http://ecc.isc.gov.ir/
http://www.yumpu.com/
http://www.journalindex.net/
http://www.journalqer.com/
http://www.scipio.ro/
http://www.gobookee.net/
http://pakacademicsearch.com/
http://www.researchbib.com/
http://drji.org/
http://isurs.org/
http://sindexs.org/
http://free.yudu.com/
http://www.exalead.com/
http://wilbert.kobv.de/
http://www.pdoaj.com/
http://www.sherpa.ac.uk/
http://www.getcited.org/
http://www.library.georgetown.edu/
http://www.jourinfo.com/
http://globalimpactfactor.com/
http://e-marifah.net/
http://www.refseek.com/
http://www.worldcat.org/
http://www.bing.com/
http://fr.yhs4.search.yahoo.com/yhs/s
http://www.entireweb.com/
http://www.iseek.com/iseek/sea
http://www.activesearchresults.com/
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AAllggeerriiaann  rreevviieeww  ooff  eeccoonnoommiicc  ddeevveellooppmmeenntt  has an Impact Factor among different data 

bases and the AAllggeerriiaann  rreevviieeww  ooff  eeccoonnoommiicc  ddeevveellooppmmeenntt  is non-commercial journal and there 

is no any kind of charge for subscribers (submission fee / processing fee / fee on 

acceptance). 

The author will receive one printed copy of the journal where his contribution appear 

and publication certificate. An electronic copy can be downloaded from the following 

official web site: 

https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue/100 

https://revues.univ-ouargla.dz/index.php/acceill/algerian-review-of-economic-development 

The review print copy will be free distributed to universities, national library and 

Technical & Scientific Media Research Center, and all Research Centers that existed in 

Algeria.  

The review can be edited in special versions if it is necessary. 

 

 
 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue/100
https://revues.univ-ouargla.dz/index.php/acceill/algerian-review-of-economic-development


___________________________  AAllggeerriiaann  rreevviieeww  ooff  eeccoonnoommiicc  ddeevveellooppmmeenntt  PPIISSSSNN:: EEIISSSSNN __06 (02)/2019 

 

7 

 

Guide To Authors 

1- Submission of articles 

We invite authors wishing to publish their articles of applied character, in " Algerian review of 
economic development 

" to consult the sections: "Instructions to the authors" and "Guide to the 

authors" of our space reserved on the platform of the Algerian scientific journals, via the following 

link:  

https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationReview/100 
 
Authors are invited to submit their paper proposals via ASJP in Word format. This can be done by 

clicking on the "Paper submission" heading to the right of the ASJP platform review area. 

 

If the author has a "Username and Password" account for " Algerian review of economic 
development 

", go to "Login". And if the author needs a username and password ?, Go to 

"Registration". 

Observation: Registration and login are required to submit an article online and to check the status 

of the submission. 

2- Preparation of the article 

In order to speed up the process of publishing articles in " Algerian review of economic 
development 

", the authors are invited to use the standard model of the Journal. A style sheet 

(template) is made available to authors in the "instructions for authors" section to insert their 

articles. Authors can download the template (ARED_Template_English.doc) from the "Instruction 

for Authors" section. 

3- Guidelines of the author 
- Authors are invited to read and carefully follow these recommendations, 
- The editor-in-chief has the right to return manuscripts that are not submitted in accordance 
with these recommendations. 

 

 

4- Article Evaluation Process 

As a first step, the article is examined anonymously at the level of the secretariat (internal 

committee) of the journal, which meets regularly and intervenes in the pre-evaluation phase. He 

gives a notice of eligibility of articles before sending to the associated publishers. If the article has 

not received a favorable opinion during this phase, it will be returned to the author with a sheet 

containing comments and suggestions. The author can resubmit it taking into account the 

recommendations made. 

 

In a second step and in the case where the article is eligible for the evaluation (correct writing style, 

well-posed problematic, presence of research hypothesis, explicit methodology, etc.), it will be 

transmitted in double anonymity to the associate editor of the research area in question, who in turn 

will submit it to two evaluators of his network, who will take charge of the paper according to a 

standardized evaluation grid that they must obligatorily provide. The associated publisher can also 

evaluate the article if he wishes. The journal secretariat provides the interface between the authors 

of the articles and the associated editors. 

When a draft article receives a favorable opinion and a negative one, a third evaluation is ordered, 

taking into account its origin, national or foreign. And the conclusion of the third arbitration will 

determine the acceptance result, which will be considered final. 

 

In case of acceptance after the modification, the author of the article must make the required 

corrections within a period not exceeding one month. 

https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationReview/100
https://www.asjp.cerist.dz/en/submission/7
https://www.asjp.cerist.dz/en/login
https://www.asjp.cerist.dz/signup
https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue/7
https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue/7
https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue/7
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If the article is accepted; The author must send the copyright transfer certificate (ARED_Copyright 

Transfer and Declaration_French.doc), which can be downloaded from the journal's web space at 

the platform, under the heading "Author guide" this form of a compressed file. 

 

5- The evaluation period of the articles 

The evaluation period allowed to them is 45 days, but the evaluators take an average of two to three 

months to send to the secretariat of the journal. 

 

Publication Ethics 

The publication of an article in a peer reviewed journal is an essential model for our journal 

 "Algerian review of economic development
 
". 

In order to provide our readers with a journal of highest quality, we state the following principles of 
Publication Ethics and Malpractice Statement.  

Our ethic statements are based on COPE’s Best Practice Guidelines for Journal Editors.  

It is necessary to agree upon standards of expected ethical behaviour for all parts involved in the act 
of publishing: Editors, authors, and reviewers. 

Algerian review of economic development
 
is fully committed to good publication practice and 

assumes the task of fulfilling the following duties and responsibilities. 
1) Duties of the editor 

Publication decisions: The Editor-in-Chief of the journal is responsible for deciding which of the 
articles submitted to the journal should be published. The editor may be guided by the editorial 
policies of the journal and constrained by such legal requirements as shall then be in force regarding 
libel, copyright infringement, and plagiarism. The editor may confer with the members of the 
Editorial Board or reviewers in making this decision. 

Fair Review:  The Editor-in-Chief ensures that each manuscript received is evaluated on its 
intellectual content without regard to race, gender, religious belief, ethnic origin, citizenship, or 
political philosophy of the authors. 

Confidentiality: The Editor-in-Chief, the members of the Editorial Board and any editorial staff 
must not disclose any information about a submitted manuscript to anyone other than the authors of 
the manuscript, reviewers, potential reviewers, other editorial advisers, and the publisher, as 
appropriate. 

Disclosure and conflicts of interest: Unpublished materials disclosed in a submitted manuscript 
will not be used in the research of the Editor-in-Chief or that of the members of the Editorial Board 
without the expressed written consent of the author. 

2) Duties of reviewers 

Contribution to Editorial Decisions: Peer review assists the Editor-in-Chief and the Editorial 
Board in making editorial decisions, and the editorial communications with the author may also 
assist the author in improving the paper. 

Promptness: A selected referee who feels unqualified to review the research reported in a 
manuscript or knows that its prompt review will be impossible should notify the editor and decline 
to review the paper. 
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Confidentiality: The manuscripts received for review will be treated as confidential documents. 
They will not be shown to or discussed with others except as authorized by the editor. 

Standards of Objectivity: Reviews should be conducted objectively. Personal criticism of the author is 
unacceptable. Referees should express their views clearly with supporting arguments. 

Acknowledgement of Sources: Reviewers should attempt to identify relevant published work that has 
not been cited by the authors. Any statement that a result or argument has been previously reported 
should be accompanied by the relevant citation. A reviewer should also call to the editor's attention any 
substantial similarity or overlap between the manuscript under consideration and any other published 
paper of which they have personal knowledge. 

Disclosure and Conflict of Interest: Privileged information or ideas obtained through peer review must 
be kept confidential and not used for personal advantage. Reviewers should not consider manuscripts in 
which they have conflicts of interest resulting from competitive, collaborative, or other relationships or 
connections with any of the authors, companies, or institutions connected to the papers. 
3) Duties of authors 

Reporting standards: Authors should accurately present their original research, as well as objectively 
discuss its significance. Manuscripts are to be edited in accordance with the submission guidelines of the 
review. Authors are also responsible for language editing before submitting the article. Underlying data 
should be represented accurately in the paper. A paper should contain sufficient detail and references to 
permit others to replicate the work. Fraudulent or knowingly inaccurate statements constitute unethical 
behaviour and are unacceptable. 

Originality and Plagiarism: The authors should ensure that they have written entirely original works, 
and that the work and/or words of others have been appropriately cited or quoted if the authors have used 
them. Algerian review of economic development 

reserves the right to use plagiarism detecting software 
to screen submitted papers at all times. 

Multiple, Redundant or Concurrent Publication: An author should not in general publish manuscripts 
describing essentially the same research in more than one journal or conference. Submitting the same 
manuscript to more than one journal constitutes unethical publishing behaviour and is unacceptable. 

Data Access and Retention: Authors should retain raw data related to their submitted paper and must 
provide it for editorial review upon request of the Editor-in-Chief. 

Disclosure and Conflicts of Interest: All authors should disclose in their manuscript any financial or 
other substantive conflict of interest that might be construed to influence the results or interpretation of 
their manuscript. All sources of financial support for the project should be disclosed. 

Authorship of the Paper: Authorship should be limited only to those who have made a significant 
contribution to conceiving, designing, executing and/or interpreting the submitted study. 

Acknowledgement of Sources: Proper acknowledgment of the work of others must always be given. 
Any work or words of other authors, contributors, or sources should be appropriately credited and 
referenced. 

Fundamental errors in published works: When an author discovers a significant error or inaccuracy in 
his or her own published work, it is the author’s obligation to promptly notify the journal editor or 
publisher and cooperate with the editor to retract or correct the paper. 
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            04Copyright Notice  

The entire contents of this website is protected by copyright law and may not be reproduced. The 
Publisher holds the copyright on all materials published in the website of Algerian review of 
economic development.  

The following guidelines apply to all users: 

1. Individuals may view, download, print, or save Journal content for the purposes of research 
and teaching. 

2. Customer or member account numbers are provided to individuals for their personal use 
only. Individuals may not share their username or password without the Publisher's permission. 

3. Any use and/or copies of this Journal in whole or in part, must include the customary 
bibliographic citation, including author attribution, date, article title, the Journal name and its 
website address. 

Disclaimer of Warranty 

The journal online may know some improvements, therefore changes to these publications can be 
made at any time, as necessary. 

Privacy Statement 

The names and email addresses entered in this journal site will be used exclusively for the stated 
purposes of this journal and will not be made available for any other purpose or to any other party. 

Fees and Charges 

Algerian review of economic development
 
is non-commercial journal and does not impose fees 

on the acceptance of publishing, printing and arbitration.  

When an article is accepted, copyrights are automatically transferred to Algerian review of 
economic development. 

The copyrights of all papers published in this journal are retained by the respective authors as per 
the Creative Commons Attribution License. 

Algerian review of economic development
 
is licensed under a Creative Commons Attribution-

Non Commercial license (CC BY-NC 4.0). 

Open Access Policy 

Algerian review of economic development
 
provides free and permanent open access to its 

content immediately upon publication on the principle that “making research freely available to 
the public supports a greater global exchange of knowledge”. 
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